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 1986-1925محمد مزالً حٌاته ودوره السٌاسً والثقافً 

 

 ملخص الرسالة او الاطروحة

 

وهً دراسة تلقً الضوء على جوانب من , 1986-1925تتناول هذه الدراسة شخصٌة محمد مزالً حٌاته ودوره السٌاسً والثقافً 

تكمن اهمٌة هذه الدراسة من . سنة اقالته من مهامه كافة فً الدولة1986 السنة التً ولد فٌها الى  سنة 1925من سنة شخصٌة الدراسة 

كما تحاول الدراسة , والوقوف على اهم العوامل والأسباب الموجهة لهذه المسٌرة , خلال تتبعها مسٌرة محمد مزالً السٌاسٌة والثقافٌة

ومعرفة السبب فً تولٌها عدة , وماهو الدور الذي ادته فً تارٌخ بلادها , معرفة هذه الشخصٌة وإعطاءها ماتستحقه والكشف عن نشاطها 

تجربته غنٌة ومتشابكة فً تداخلها , فمحمد مزالً اسم تونسً معروف عاش السٌاسة والثقافة . وأسباب اقالته , مناصب ادارٌة ووزارٌة 

فهو شخصٌة وطنٌة خدمت تونس بكل اخلاص اكثر من ثلاثٌن سنة منذ ان تقلد مهام مدٌر دٌوان اول وزٌر للتربٌة بعد , بٌن السٌاسة والثقافة

 اثبت جدارة فً كافة المجالات التً ,1980 مرورا بعدٌد من المهام والوزارات حتى تولٌه منصب الوزٌر الاول سنة 1956الاستقلال سنة 

  . التً  أسهمت فً بث الوعً الثقافً وحرٌة الفكر1955انشأ مجلة الفكر سنة ,, مارسها
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Abstract of thesis 

This study deals with the character of Mohamed Mzali, his life, and the political and cultural role 1925-1986, 

which is a study that sheds the light on aspects of the studied figure starting from 1925, the year of his birth, 

till 1986, the year of dismissal of all his duties to the State. The importance of the study lies in its following-up 

the political and cultural career of Mohammed Mzali, in addition to examining the most significant factors and 

reasons of that career. Also, the study pursues the said personality and offering it the suitable evaluation with 

addressing merits and demerits, as well as exploring its activity, influence to the history of the State, the 

reason of its dismissal after taking over several administrative and ministerial positions. That's because 

Mohammed Mzali is a well-known Tunisian name taking part in politics and culture. His experience is rich 

and tangled in overlap between politics and culture, as he is a national figure who wholeheartedly served 

Tunisia more than thirty years, since his appointment as the Office Head of the first Minister of Education 

after independence in 1956, passing through several duties and ministries till having appointed as The Prime 

Minister in 1980. His competence has been proven at all fields he's been through. He had established Al-Fikr 

Magazine in 1955 which contributed to the broadcast of cultural awareness and freedom of thought.                  



 


